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A törvény új alapokra helyezi védelmüket...

Konferencia az európai normákról és a lehetőségekről

A gyermekek védelmében

O  A G O R A  O

A M I T  E L F E D
A Z  E M B E R I  I R I G Y S É G

(A TOCSIK-ÜGY HÁTTERÉHEZ)

K ct n a p ig  ta n á c sk o zn a k  h o l
land és svéd  sza k em b erek  rész
vételével a m a g y a r  g y e rm e k v é 
d e lem ért fe le lő s sza k é r tő k , p o li
tik u sok  M isk o lcon . A lilla fü red i 
k on feren c iá t a b b ó l az  a p ro p ó b ó l  
ren dezik  m eg , h o g y  a p a r la m en t  
e lé  k erü lt, s  v á r h a tó a n  n o v e m 
berben  b o csá tjá k  v itá ra  a g y er 
m e k v é d e le m r ő l  é s  g y á m ü g y i  
igazgatásró l szó ló  új sz e llem isé 
gű  törvén yt.

Tegnap kezdődött a Népjóléti 
Minisztérium, a Borsod-Abaúj- 
Zemplén Megyei Önkormányzat, 
valamint a Börsod-Abaúj-Zemp- 
lén Megyei Gyermek- és Ifjúság
védő' Intézet által szervezett 
Gyermekvédelem európai nor
mákkal című nemzetközi konfe
rencia. A lillafüredi Palotaszálló
ban elhangzott: ezt a rendezvényt 
azért hívták életre, hogy a parla
menti döntéshozás előtt kikristá
lyosodjon valamennyi érintett fél 
álláspontja, h iszen a cél egy  
olyan  törvény m ega lk otása , 
amely épít az eddigi hagyomá
nyok tapasztalataira, tiszta viszo
nyokat teremt, igazodik az euró
pai normarendszerhez, és nem
csak deklarál, hanem el is ér cé
lokat. Dr. B író  B oldizsár, a Nép
jóléti Minisztérium helyettes ál
lamtitkára köszöntötte a nemzet
közi szakembergárdát, mint el
mondta, új szellemiségű törvény
ről van szó, amely nemcsak új 
eszközöket, új munkamegosztást 
jelent, hanem megváltoztatja az 
intézményi struktúrát is. Kérdés 
azonban, hogy maguk a szakembe
rek felkészültek-e a változásokra -  
hallhattuk. Olyan törvényre van 
szükség, amely gyermekcentrikus, 
de gazdasági, pénzügyi szempont
ból is hatékony védelmet jelent, 
hiszen az intézmények nem dús
kálnak a pénzben, és jellemző adat, 
hogy az állami nevelésben egy 
gyermekre öt év alatt költenek 
annyi pénzt, amennyit egy család
ban felnövő gyermekre 19 év alatt 
fordítanak. Dr. G yárfás Ildikó, a 
B.-A.-Z. Megyei Közgyűlés elnö
ke a megyei önkormányzatok sze
repvállalásáról szólt. Mint e l
mondta, a rendszerváltás idején 
módosult az az eddigi koncepció, 
mely szerint a védeni kívánt gyer
meket ki kell emelni a számára ve
szélyes családból. Az új eljárás 
szerint inkább a családnak nyújtott 
segítséggel kell megoldani a prob
lémát, s így szerepet kapott a ve
szélyeztetettség megelőzése is. A

gyermekek védelme alapellátásból 
és szakellátásból áll, ám ez előbbi
nek a feltételei nem teljes mérték
ben adottak. A megyei önkor
mányzatok feladata a szakellátás, 
de az alapellátásra is figyelniük 
kell, hiszen a kettő hat egymásra. 
Gyárfás Ildikó hangsúlyozta, hogy 
ma még nem jellemző ebben az 
ügyben a civil szféra szerepválla
lása. A megyei önkormányzat kon
cepciójába tartozik az is, hogy az 
alkalmatlan gyermekotthont jelen
tő nagy épületeket inkább családi 
házakra érdemes cserélni. A me-

A z e lm ú lt n a p o k b a n  ig y ek ez 
tü n k  k ö rb ejá rn i „ a  k á ly h a  k ö r 
n y é k é t” : a  h a m a ro sa n  b e k ö szö n 
tő  h id eg  n a p o k , é s  a  sz in tén  d e r 
m e sz tő n ek  íg é r k e z ő  e n e rg ia á r-  
e m elések  m ia tt m in d a n n y iu n k a t  
e g y r e  jo b b a n  é r d e k e l a  fű té s i  
m ó d o k , sz isz tém á k  és  tech n ik á k  
m in d en  m ű sza k i é s  p é n zü g y i v o 
n a tk o zá sa . S o r o z a tu n k  b e fe je z é 
s e k é p p e n  m o st  e g y  s z a k é r tő t  
k értü n k  fe l -  N a g y  G á b o r t, aki 
o k lev e le s  é p ü le tg ép ész  m érn ö k , 
ig a zsá g ü g y i sz a k é r tő  - ,  ad jo n  ta- 
n á c so (k a )t , h o g y a n  k o m p en zá l
h a tju k  az en erg ia á r-em elést.

Az olcsó energia mítosza, az el
múlt évek tükrében immár nem
csak a szakemberek, hanem az át
lagemberek tudatában is szerte
foszlott. Sok szakember és kevés
bé szakember foglalkozott és fog
lalkozik jelenleg is a továbbiakban 
várható hatások elem zésével, 
egyre több cikk, tanulmány lát 
napvilágot eme, minden állampol
gárt a zsebén keresztül érintő kér
désben.

Mivel közel 30 éve dolgozom a 
hőenergia-ellátás területén terve
zőként, szakértőként, épületgépész 
mérnökként, úgy érzem, tapaszta
lataimat továbbítanom kell még 
akkor is, ha csak néhány fejben 
marad nyoma véleményemnek.

Lépten-nyom on belebotlunk 
akarva-akaratlanul a korszerűbb- 
nél-korszerűbb hőtermelők (kazá
nok, vízmelegítők, tűzhelyek, ra
diátorok stb.) reklámjaiba, min
denki dicséri a maga lovát, de ér
dekmentes tájékoztatást nem kap a 
reklámmal megcélzott fogyasztó, 
amely segítené abban, hogy csak a

gyei önkormányzat elnöke rámuta
tott, hogy anyagi helyzetük célja
ikra nem elegendőek, hiszen a 
költségek megnőttek, az állam 
által adott gyermekenkénti norma
tíva pedig az évek során alig válto
zott, ennek összege az ellátás költ
ségeinek mindössze 60 százalékát 
fedezi. Az új feladatokkal a me
gyei önkormányzatok munkája 
megnehezedik -  hangsúlyozta - ,  
és a megoldásukhoz ezeknek a tes
tületeknek össze kell hangolniuk 
tevékenységüket.

számára valóban megfelelő beren
dezést választhassa.

Nem jobb a helyzet az úgyneve
zett szakemberek tevékenységével 
sem. A tervezők, kivitelezők szak
mai munkájára egyre inkább rá
nyomja bélyegét a piaci verseny, a 
kereskedők konkurenciaharcában 
a jutalékrendszer, az egymás elleni 
harcban az olcsóság (mely egyre 
gyakrabban párosul igénytelen
séggel), és már nem a fogyasztói 
érdekek, hanem a profit megszer
zése irányít.

Ki védi a fogyasztói érdekeket? 
Lényegében senki: a fogyasztó 
csak saját magára számíthat.

Vannak előírások, szabványok, 
amelyek betartása kötelező, azon
ban ezek  csak  annyit érnek, 
amennyit betartanak belőlük, nem 
is beszélve arról, hogy szabványa
ink jelentős hányada elavult, még 
csak nem is követi a technikai fej
lődést, illetve egyes előírások még 
gátolják is azt.

Például a konvektoros fűtés elő
nyös volt azon kispénzű emberek 
számára, akik fűtési költségeiket 
azzal tudták csökkenteni, hogy 
csak egy-két helyiséget fűtöttek. 
1992. január 1-től az Országos 
Építési Szabályzat módosításával 
korlátozás alá kerültek az úgyne
vezett parapet (ablak alá szerelhe
tő) konvektorok. Ennek eredmé
nye az lett, hogy a lényegesen rosz- 
szabb hőhaszqosulást produkáló 
és jelentősen drágábban telepíthe
tő kéményes konvektorok beépíté
se került előtérbe.

A kéményes konvektor az égés
levegőt a fűtendő helyiségből 
kapja, és a készülék üzemszüneté
ben a felmelegített kéményen kia-

M ár több m int egy hónapja iz
g a t ja  a k ö z v é le m é n y t  T o c s ik  
M árta sikerdíja. Parlam enti fel
szólalások, újságcikkek, rádió- és 
tévéinterjúk foglalkoznak az ügy
gyei. B orzolják  a közvélem én yt 
azzal, h ogy  ez a  sikerdíj jogos, 
vagy nem  jogos, sok  vagy term é
szetes. K özb en  fe lp iszk á lják  az  
em berekben az irigységet: m icso
d a  dlsznóság, hogy egy  em bernek  
ennyi pénzt adnak. A z em berek  
ezen  felháborodva észre sem  ve
szik , hogy ennek az összegnek a  
tízszeresét húzták ki -  az ön k or
m ányzatokon keresztül -  az ő zse
bükből. Senki nem  beszél arról, 
hogy tu lajdonképpen m i is történt. 
P ed ig erről is lehetne beszélni.

A történet azzal kezdődött, hogy 
az ÁPV Rt. több olyan ingatlant, 
üzemet stb. adott el, melyek állami 
tulajdont képeztek és önkormány
zati területen feküdtek, s ezért az 
önkormányzatoknak a terület utáni 
vételár járt volna. Ezek kifizetése 
azonban húzódott, és a nehéz hely
zetben levő önkormányzatok haj
landók voltak a nekik járó összeg
nél kevesebbel is beérni, csak 
minél előbb megkapják. Az ÁPV 
Rt. és az önkormányzatok közötti

lakúit huzat következtében a helyi
ségből a levegővel együtt annak 
hőtartalma is távozik. Ugyanazon 
helyiség ugyanolyan mértékű fűté
séhez körülbelül 30 százalékkal 
több gáz szükséges kéménybe köt
hető konvektorral, mint parapet 
konvektorral.

A fenti előírás állítólag városké
pi és népegészségügyi indokok 
miatt született. A rendeletalkotók 
mégis súlyos hibát követtek el, egy 
energetikailag elfogadhatatlan 
megoldásra kényszerítik éppen a 
legszegényebb embereket, azokat, 
akik a központi fűtés létesítési és 
üzemeltetési költségeit már nem 
tudják megfizetni...

A legelterjedtebb és leggazdasá
gosabbnak ismert fűtési rendszer a 
központi fűtés. Hangsúlyoznom 
kell, hogy egy épület központi fű
tési rendszerének gazdaságossága 
nem elsősorban méregdrága kazá
non, vagy radiátorokon, hanem 
azon múlik, hogy az épület adott
ságainak megfelelő, gondosan mé
retezett rendszer készült-e el. Ta
pasztalatom szerint nem.

Tisztelt Olvasó! Önnek közpon
ti fűtése van? Vajon hogyan ké
szült? Végzett a tervező tételes hő- 
veszteség-számítást? Végzett a 
csőhálózatra hidraulikai mérete
zést? Vagy netán csak légköbmé
teralapján választotta ki a szerinte 
megfelelő méretű radiátort, ka
zánt? Egyáltalán tervezték-e a fű
tési rendszert, vagy csak kiválasz
tották az elemeit?

Sajnos a fenti kérdésekre én 
tudom a választ.

(Folytatjuk)

közvetítésért állapították meg a si
kerdíjat, melynek összegét bedob
ták a köztudatba, ráterelve ezzel a 
figyelmet egy ember gyors meg
gazdagodására, holott ez a 800 
millió forint csak tizedrésze az ön- 
kormányzatoktól kialkudott ösz- 
szegnek. Azt már az olvasó fantá
ziájára bízom, hogy az önkor
mányzatok hány rászorulón tudtak 
volna segíteni, milyen egészségü
gyi és szociális intézményeket tud-

K a iró b ó l te g n a p  reg g e l m e g 
é rk ez e tt  a z  a  b o rso d i sp ec iá lis  
m cntó'csoport, a m ely  az e g y ip to 
m i fó'városban tö r tén t h á zo m lá s  
á ld o z a ta in a k  k u ta tá sá b a n  v ett  
részt. T a p a sz ta la ta ik r ó l d é lu tá n  
ta r to tta k  sa jtó tá jék o zta tá st.

A B.-A.-Z. Megyei Polgári Vé
delmi Parancsnokságon Csibi K á
roly  alezredes, megyei parancsnok 
köszöntötte a csoportot, és elisme
rő oklevelet, valamint emlékérmet 
adott át nekik. K elecsényi Csaba, 
G aál Péter, Lehóczky László  és 
G yurkó G ábor személyesen vette 
át az elismerést, míg dr. Tóth Judit 
Budapesten kapja majd meg.

A küldöttség tagjai összefoglal
ták kinti munkájuk eredményét 
Miután értesültek a tragédiáról, il
letve arról, hogy a mentés megle
hetősen kezdetleges módon kezdő
dött meg, felvetették annak lehető
ségét, hogy a helyszínen vennének 
részt a kutatásban, mivel kutyáikat 
pontosan ilyen feladatra, túlélők, 
illetve holttestek megtalálására ké
pezték ki. A Polgári Védelem me
gyei, majd országos parancsnoka 
is támogatta elképzelésüket, a Kül- 
ügy- és a Belügyminisztérium ille
tékesei meghozták a döntést a ki
utazásról, és m egterem tették  
ennek anyagi feltételeit is. Kisebb 
kerülővel, Prága érintésével jutot
tak el Kairóba, ahol a magyar kon
zul várta a csoportot. Több nehéz-

tak volna megvalósítani vagy fenn
tartani, ha megkapják ezt a 8 milliárd 
forintot, mert erről van szó valójá
ban, de ezt senki sem hangoztatja.

Azt javaslom ezért minden kedves 
polgártársamnak: ne csak arra figyel
jünk, hogy valaki mit kap, hanem arra 
is, hogy mit vesznek ki a zsebünkből.

M á n d y  A n d rás  
Miskolc 27. sz. 

választókerületének 
önkormányzati képviselője

félretették eszközeiket. A második 
napon már 19 holttestet találtak 
meg a kutyák, így a környéken 
lévő hozzátartozók csak az állato
kat figyelték, mikor találják meg 
elhunyt rokonukat. Eredményes 
tevékenységüknek nagy sajtó- 
visszhangja volt, ezekből az újsá
gokból jó néhányat haza is hoztak, 
a tájékoztatón be is mutatták eze
ket. A kutyákra a nagy por miatt 
védőmaszkot tettek, mivel ellenke
ző esetben nem tudtak volna meg
felelően szagot fogni. Az arabok 
-  félretéve vallási előítéleteiket -  
nagyon megszerették a kutyákat, 
vizet, párnát hoztak nekik, hogy 
néha pihenni is tudjanak. Napi 15 
órát dolgoztak ugyan-is az embe
rek az ebekkel együtt, alvásra alig 
jutott idő. A kutatás során sajnos 
túlélőt már nem találtak, ám a ke
resett emberek holttestét szinte hi
ánytalanul sikerült a felszínre 
hozni. Útjuk azonban mindenkép
pen sikeresnek tekinthető, hiszen 
olyan tapasztalatokat szereztek, a- 
melyeket más hasonló helyzetek
ben eredményesen tudnak majd al
kalmazni. Csibi Károly megyei pa
rancsnok ehhez még annyit tett 
hozzá: mindenképpen büszkeség 
számukra, hogy a megyénkből ön
ként elinduló csoport helytállt, és a 
világsajtóban is kedvező visszhan
got váltott ki munkájával.

H. Sz.

B . G. O .

Induljunk el a kályhától (6.)

Az olcsó energia csak mítosz

Túlélők után kutattak

H a z a t é r t  a  b o r s o d i  m e n t ő c s o p o r t

A borsodi polgári védelmi csoport a 
három kutyával együtt eredményesen 
dolgozott Kairóban.

(Varga Bea felvétele)

ség is támadt az elején, hi
szen az arab emberek tisz
tátalan állatnak tartják a 
kutyát, és félnek is tőlük. 
A másik probléma a velük 
utazó orvosnő körül adó
dott, aki tolmácsolt is, 
mivel az arab világban 
szokatlan, hogy a nők 
ilyen vezető pozíciót tölt
senek be.

A lighogy megérkez
tek, szinte azonnal mun
kához láttak. Velük egy 
időben egy japán mentő
osztag is tevékenykedett, 
ők elsősorban rendkívül 
fejlett technikai eszközei
ket használták, például 
hangdetektorokat, fény
szá la s optikai kereső  
rendszereket. Mint ké
sőbb kiderült, a borsodi 
kutyák nagyobb haté
konysággal dolgoztak, és 
a végén már a japánok is


